

المساهمة الجرمية في جريمة الانتحار في القانون الجزائي الأردني

إعداد

بشير محمد الحياصات

إشراف

الدكتور موسى القعايدة

الملخص

أن من عجل بنهاية حياة إنسان قبل حلول أجلها يرتكب جريمة من جرائم القتل، ولا مجال لفتح النقاش حينما نكون أمام جان ومجني عليه، لكن النقاش يطرح حينما تكون أمام ما يمكن تسميته بالجرائم الذاتية، أي تلك التي يكون فيها الجاني والمجني عليه متحدين في شخص واحد كما هو الشأن في حالة الانتحار.

تبين أن العلماء الجزائيين أهملوا دراسة ظاهرة الانتحار من المنظور القانوني، واعتمدوا بشكل ملحوظ على الدراسات المقدمة من علماء النفس والطب النفسي والاجتماع، كما أن القوانين أغفلت هذا الجانب، فالواجب الإنساني يحتم أن نعطي الجانب الوقائي لهذه الظاهرة أهمية أكبر، وأن نضع حداً لممارسيها ومحاسبة المحرضين والمساعدين في تنفيذها. لذلك، ارتأينا ضرورة البحث في جريمة الحمل والمساعدة على الانتحار من منظور قانوني لقلّة المصادر المتاحة، وضرورة إعادة النظر في الصياغة التشريعية التي تجرمها.

الكلمات المفتاحية: الانتحار ، الحمل والمساعدة على الانتحار ، المساهمة الجرمية ، الشروع بالانتحار.

Criminal Contribution In The Crime Of Suicide In Jordanian Criminal Law

Prepared by

Bashir Mohammed Al-Hyasat

Supervised by

Dr. Mousa Al-Qaaida

Abstract

Anyone who hastens the end of a person's life before its natural end commits a crime of murder. There is no room for debate when we are dealing with an offender and a victim. However, debate arises in cases that can be termed as self-inflicted crimes, where the perpetrator and the victim are the same person, as in the case of suicide.

It has become apparent that criminal scholars have neglected to study the phenomenon of suicide from a legal perspective, relying significantly on studies from psychologists, psychiatrists, and sociologists. Laws have also overlooked this aspect. Humanitarian duty necessitates giving greater importance to the preventive aspect of this phenomenon and setting limits on its practitioners and holding instigators and helpers accountable. Therefore, we found it necessary to research the crime of incitement to and assistance in suicide from a legal perspective, given the scarcity of available sources and the need to reconsider the legislative formulation that criminalizes it.

Keywords: Suicide, Incitement and Assistance to Suicide, Criminal Contribution, Attempted Suicide.